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Referat fra møde i Regionskontaktudvalget (REKU) tirsdag den 10. juni 
2020 kl. 14.30 - 17.40 online via programmet Teams 
  
Deltagere: Leif Nielsen, Helle Stuart, René Bokær, Thomas Elgaard Jensen, Anni Juhl Jørgensen 

(deltog fra kl. 15.10), Hanne Voetmann, Aksel Leck Larsen og Poul Erik Pedersen 
(deltog fra kl. 15.20) 

 
Sekretariatet: Torbjørn Eriksen, Simone Staudt, Ida Svejgaard Smed, Kristian Jager Nykrog og 

Sanja Storm Tuxen (referent) 
 
Afbud:  Flemming Larsen, Jan Ejlsted 
 

Punkt  

1.  Velkomst og godkendelse af dagsorden – Leif Nielsen 
 
Leif Nielsen bød velkommen til mødet, som afholdtes virtuelt. Leif præsenterede talerækken, som 
var indført for nemt at give alle deltagere mulighed for at byde ind med kommentarer. 
 
Der var ingen kommentarer til dagsordenen, som blev godkendt. 
 

2.  Opsamling på REKUs kommissorium – Bilag 2.1  
 
Efter drøftelse om REKUs arbejdsform den 26. februar 2020 var der udarbejdet et nyt kommisso-
rium (Bilag 1). Kommissoriet havde været til kommentering i REKU med én enkelt kommentar, 
imod hvilken der ingen indvendinger var. Kommentaren er indarbejdet i kommissoriet. 
 
Udvalget drøftede kort kommissoriet og valgte at fjerne ordet ”ny” fra punktet om organisering 
og valg af næstformand, da ordlyden kunne misforstås. Regionskontaktudvalget godkendte kom-
missoriet.  
 
 

3.  Arrangementsplan for efteråret 2020 – orientering – Helle Stuart, Leif Nielsen og Poul Erik – bi-
lag 3.1 
 
På grund af Corona-situationen er alle Friluftsrådets arrangementer i foråret enten aflyst eller ud-
skudt. Det gør, at efteråret 2020 bliver tæt pakket med arrangementer, blandt andet med 15 
manglende årsmøder/kredsrepræsentantskabsmøder, sommermøder, regionsseminarerne og 
fællesmødet. Derfor er der lavet en revideret arrangementsplan (bilag 3.1), hvor regionssemina-
rerne erstattes af 1 fagligt seminarer 1-2 steder i landet i oktober-november måned, som de lo-
kale friluftsråd kan give friluftspolitiske/faglige input til. 
 
Regionsformændene stillede spørgsmål til arrangementsplanen, f.eks. blev det drøftet hvorvidt 
der stilles krav om at årsmøderne bliver afholdt i 2020 og om det er muligt for de resterende 
kredse at vente med at overgå til lokale friluftsråd til 2022. Bestyrelsen og sekretariatet gjorde det 
klart, at de på det kraftigste opfordrer til, at årsmøderne afholdes i 2020 og at samtlige kredse 
overgår til at lokale friluftsråd i 2021. Hanne Voetmann påpegede, at der var tid nok til at overgå 
til den nye struktur i 2021 selvom årsmøderne i 2020 afholdes med forsinkelse. 
 
Udvalget drøftede også de kommende faglige seminarer, som er tiltænkt som to én-dages arran-
gementer med indhold, som de lokale friluftsråd kan komme med input til. Emnerne kan f.eks. 
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være urørt skov, biodiversitetspakken, adgangsprojektet osv. Frist for indsendelse af forslag til 
emner er mandag den 17. august 2020. 
 
Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning med henblik på at opfordre de lokale 
friluftsråd til at indsende friluftspolitiske/faglige emner, som sekretariatet tager med i den videre 
planlægning af seminarerne. 
 

4.  Lokale arrangementer for 2021 – indledende drøftelse 
 
I anledningen af Corona-situationens påvirkning af arrangementerne for 2020 og fordi alle lokale 
kredse overgår til Friluftsrådets nye struktur i 2021, giver det anledning til at drøfte omfang, ti-
ming og kadence af de årlige arrangementer for lokale friluftsråd. 
 
Sekretariatet fremlagde et alternativt årshjul, hvor den største ændring i forhold til det nuvæ-
rende årshjul var, at årsmøderne rykkes til efteråret. I foråret har Friluftsrådet mange arrange-
menter både lokalt og centralt, og hvis årsmøderne rykkes til efteråret, vil det give mere mening 
f.eks. i forhold til regionsseminarerne og det store fællesseminar, hvor det vil være de siddende 
bestyrelser, der er med til at planlægge og afholde seminarerne. I dag kan bestyrelserne, som 
planlægger arrangementerne, ikke være sikre på selv at skulle deltage, da arrangementerne ligger 
lige efter årsmøderne.  
 
Regionskontaktudvalget drøftede indledende omfang, timing og kadence for de årlige arrange-
menter for lokale friluftsråd med henblik på at genoptage drøftelsen til førstkommende REKU-
møde efter sommerferien. Sekretariatet udarbejder skitser af forskellige muligheder, som drøftes 
i regionsudvalgene inden REKU-møde den 15. september.  
 

5.  Oprydning af webpostkasser – Bilag 5.1 
 
På baggrund af at flere lokale friluftsråd overfor sekretariatet har udtrykt ønske om, at mængden 
af mails i webpostkasserne bliver nedbragt, har sekretariatet iværksat en oprydning. Oprydningen 
omfatter de høringer, afgørelser mv. som vi modtager.  
 
På forsøgsbasis vil sekretariatet fungere som grov-filter, som vil nedsætte antallet af ikke-rele-
vante mails, der bliver sendt videre til de lokale webpostkasser. Herudover har sekretariatet listet 
en række sagstyper (se bilag 5.1), som ikke har en væsentlig indvirkning på de rekreative interes-
ser, og som Friluftsrådet derfor ikke ønsker at modtage.  
 
Regionskontaktudvalget diskuterede oplægget, men da to regioner sagde nej til forslaget, fordi 
deres lokale råd ikke har problemer med mængden af indkommende post, blev forslaget i første 
omgang stemt ned. Det vil ikke være muligt at sortere forskelligt for de forskellige lokale råd og 
regioner. Det blev i stedet besluttet, at sekretariatet laver et spørgeskema, som skal afklare, om 
der er enkelte typer mails, der er uønskede i alle lokale råd, og som derfor kan slettes helt. 
 
Aksel Leck Larsens forbindelse drillede under dette punkt, men han har efterfølgende indsendt føl-
gende kommentar til punktet: Østsjælland har ikke haft problemer ift. mængden af indkomne 
mails, og ønsker derfor ikke at sekretariatet bruger tid på at sortere i indkomne mail, før de sendes 
videre ud til de lokale webpostkasser. De lokale friluftsråd kan evt. selv kontakte kommunerne, 
med sagstyper de ikke længere ønsker at modtage. Sekretariatet skal oprette en form for skema-
skabelon hertil.  
 

6.  Ny rapport om barrierer for adgang (orientering) – Torbjørn Eriksen 
 
Note – dette punkt blev lagt sammen med punkt 7, så den følgende tekst gælder både punkt 6 
og 7. 
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Københavns Universitet har i 2019 udarbejdet en rapport om barrierer for offentlig adgang til na-
turen. Rapportens formål er at afdække karakteren og omfanget af befolkningens såkaldte ”retlig-
hedstab” vedrørende adgang til kyster/strande, skov samt til det åbne land. 
 
De væsentligste pointer fra rapporten  
Rapporten giver et forsigtigt bud på omfanget af barrierer i Danmark 

• Antallet af barrierer langs hele Danmarks kystlinje estimeres til at være op mod 30.000 af 

forskellig karakter 

• Barrierer i den danske natur/det åbne land estimeres til at være op mod 70-80.000 af for-

skellig karakter 

• Den mest hyppige barriere er skræmmeskilte. ”Skræmmeskilte” er skilte, der kan skabe 

tvivl om færdselsmulighederne eller adgangsforholdene. 

• Fokuseres der alene på skræmmeskiltene, er der tale om et omfang på ca. 150 skilte for 

en gennemsnitlig kommune. 

Torbjørn Eriksen orienterede om rapporten og gjorde det klart, at der er ønske om at mobilisere 
foreninger og lokale friluftsråd i forhold til kampen mod ulovlige barrierer i kommunerne. Det vil 
også være et oplagt emne for de lokale temagrupper, som dog vil have behov for at blive ordent-
ligt klædt op til opgaven. Så snart projektet er godkendt, er det vigtigt at de lokale bestyrelser, 
f.eks. på de faglige seminarer, får en grundig introduktion til hvilke muligheder og forventninger, 
der er til dem. 
 
Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.  
 

7.  Nyt adgangsprojekt – Orientering – Torbjørn Eriksen 
 
Note – dette punkt blev lagt sammen med punkt 6, så den forrige tekst gælder både punkt 6 og 
7. 
 
På baggrund af den nye rapport om barrierer for adgang fra Københavns Universitet, arbejder se-
kretariatet på et projekt med fokus på at forbedre adgangen til naturen. Formålet med projektet 
er at reducere fysiske barrierer (ulovlige skilte, kæder, låger, hegn osv.) i naturen. Der oprettes 
blandt andet en hotline i sekretariatet, som man kan kontakte, hvis man støder på barrierer i na-
turen. De lokale friluftsråd skal naturligvis spille en rolle i projektet.  
 
Regionsformændene har den 6. maj holdt et indledende møde, hvor de lokale friluftsråds rolle i 
projektet blev drøftet. Sekretariatet sendte d. 15. maj en projektansøgning afsted til Friluftsrådets 
Udlodningsmidler til Friluftsliv. Når det er afklaret om projektet opnår finansiering, vil de lokale 
friluftsråd hurtigst muligt blive orienteret og der vil blive iværksat et arbejde for at forventningsaf-
stemme den lokale indsats i projektet.   
 

8.  Status på forvaltningsplanerne for urørt skov og anden biodiversitetsskov – Orientering – Bilag 
8.1 
 
I 2018 kom de første forvaltningsplaner til urørt skov og anden biodiversitetsskov i høring, og de 
resterende 30 planer forventes at komme i høring af 2020. 19 af de 45 statslige skove, der er ud-
peget til biodiversitetsskov, har fået midler fra EU LIFE projektet open woods til hegning og græs-
ning (se listen i bilag 8.1) 
 
Der blev i 2018 udarbejdet vejledningsmateriale til de lokale friluftsråd og kredse, som ikke blev 
anvendt i særligt stort omfang. Vejledningsmaterialet er på baggrund af erfaringerne fra 2018 
komprimeret til ’pixiudgave’ med titlen Inspiration til forvaltningsplaner for biodiversitetsskove, 
som indeholder: 
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1) Baggrund for biodiversitetsskove 

2) Kort om forvaltningsplaner 

3) Friluftsrådets politiske holdninger til området 

4) Særlige opmærksomhedspunkter ved at lave et høringssvar til forvaltningsplaner for bio-

diversitetsskov 

5) Inspirationskatalog til formuleringer til høringssvaret 

6) Konkret eksempel på høringssvar 

Vejledningen kan findes på Friluftsrådets hjemmeside eller ved at kontakte sekretariatet. 
Simone Staudt orienterede om vejledningsmaterialet, som Regionskontaktudvalget kort drøftede 
og tog til efterretning. Simone Staudt vil efterfølgende udsende det fremviste materiale. 
  

9.  Velkomsthæfte til nye bestyrelsesmedlemmer i lokale friluftsråd – Orientering 
 
Sekretariatet har lavet et velkomsthæfte til alle nye bestyrelsesmedlemmer i de lokale friluftsråd. 
I 2020 uddeles hæftet til alle bestyrelsesmedlemmer (nye og gamle), men fra 2021 uddeles hæftet 
kun til nye bestyrelsesmedlemmer. Sekretariatet står for at uddele hæftet.  
 
Simone Staudt orienterede kort om det nye velkomstshæfte, som netop er udkommet og som vil 
blive sendt ud til alle lokale bestyrelser hurtigst muligt, både fysisk og som PDF-fil. 
 
Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.  
 

10.  Status på Vores Natur – orientering – Sekretariatet 
 
Torbjørn Eriksen orienterede om status på Vores Natur. Organisationerne i Vores Natur projektet 
har over en længere periode arbejdet med at omlægge deres planer i forlængelse af COVID19-
pandemien. I tæt dialog med de finansierende fonde, er brikkerne så småt ved at falde på plads. 
Der mangler de sidste detaljer, og når de er landet vil voresnatur.dk blive opdateret med de nye 
rammer. Større ændringer af interesse er f.eks. Naturstafetten, som nu skifter navn til Sommer i 
Vores Natur, og afvikles de 16 stafetsteder tidsmæssigt parallelt i 7 uger med start den sidste 
weekend i juni.  
 
Torbjørn fortalte, at der i overvejende grad holdes fast i, at projektet skal gennemføres i 2020, 
men at der i samarbejde med fondene er blevet besluttet at rykke enkelte dele af projektet til 
2021, eventuelt med en mindre ekstrafinansiering. En uventet positiv drejning er, at projektet er 
mere relevant end nogensinde, da mange danskere afholder sommerferie i Danmark i år, og der-
for kan bruge Vores Natur til inspiration. Det er muligt at se aktivitetskalenderen på projektets 
hjemmeside. 
 
Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.  
 

11.  De lokale friluftsråd/kredses udfordringer – Regionsformænd – Bilag vedlagt 
 
Det er aftalt, at de enkelte regionsformænd indsender en kort skriftlig orientering om aktuelle og 
principielle aktiviteter i de enkelte kredsbestyrelser. 
 
Regionskontaktudvalget drøftede de indsendte beretninger. Det blev bl.a. bemærket, at flere lo-
kale friluftsråd har afholdt virtuelle møder under Corona-nedlukningen og det blev drøftet, om 
den mødeform kunne tænkes at blive brugt mere fremover. Regionsformændene var ikke helt af-
visende overfor virtuelle møder, men var enige om, at fysiske møder er at foretrække. Leif Nielsen 
påpegede, at Friluftsrådets hovedbestyrelse lagde op til, at deres møder fremover kunne være vir-
tuelle hvis der var korte dagsordener og mindre beslutninger.  
 

https://voresnatur.dk/aktiviteter
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René Bokær noterede sig med glæde, at der virkede til at være stor entusiasme ude i de lokale fri-
luftsråd, og han spurgte ind til et par sager, som sekretariatet har fulgt op på efter beretningerne, 
blev indsendt. 
 
 

12.  Nyt fra bestyrelsen – Orientering om aktuelle sager – Leif Nielsen – bilag 
 
Medlemmerne af Friluftsrådets bestyrelse havde udsendt et bilag om aktuelle sager for Friluftsrå-
det. Regionsformændene var glade for at orienteringen blev udsendt på forhånd, men ønskede en 
mere grundig oversigt med forklaringer til næste møde. Bestyrelsen lovede at lave en mere udfør 
lig orientering fremover. 
 
Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning. 
 
 

13.  Kommende møder i Regionskontaktudvalget m.m. 
 
Det er besluttet at Regionskontaktudvalget planlægger næste periode (august 2020 - juni 2021) 
mødedatoer ved junimødet. I 2019-2020 blev der afholdt fire møder (september, december, fe-
bruar og juni).  
 
Leif Nielsen fremlagde forslag til mødedatoer for resten af 2020 og første halvdel af 2021, og Regi-
onskontaktudvalget tilsluttede sig datoerne. Følgende datoer blev besluttet: 
 

• Tirsdag den 15. september 2020 

• Søndag den 1. november (Fællesmødet) 2020 

• Mandag den 1. marts 2021 

• Onsdag den 9. juni 2021 
 
  

14.  Eventuelt 
 
Sekretariatet spurgte til, om regionsformændene havde kendskab til, hvor mange kommuner der 
laver strategier/politikker for Grøn Omstilling? Umiddelbart kendte ingen regionsformænd til 
kommuner med Grøn Omstilling, men Helle Stuart påpegede, at det ikke nødvendigvis bliver for-
muleret i én fast politik i de enkle kommuner, så mange flere kommuner er i gang med arbejdet, 
end man umiddelbart kan se. Simone Staudt nævnte, at der blev spurgt ind til arbejdet, Trekant-
området havde efterspurgt materiale, da Nyborg Kommuneer i gang med at lave en politik for 
Grøn Omstilling. 
 
Desuden roste flere regionsformænd sekretariatet for arbejdet i forbindelse med Corona-situatio-
nen, og var positive over den måde det virtuelle REKU-møde blev afholdt.. 
 
Leif Nielsen fortalte, at Friluftsrådets Blå Netværk sammen By&Havn afholder møde om Lynette-
holmen den 17. juni. 
 
Sanja Storm Tuxen opfordrede regionsformændene til atter at indsende rejseafregninger som før 
Corona-krisen. Seneste frist for indsendelse af rejseafregninger, der ønskes udbetalt før sommer-
ferien er den 29. juni. 
 
Simone Staudt opfordrede til at de lokale friluftsråd opfordrer eget bagland og friluftsforening til 
at oprette aktiviteter inde på Naturens Dag-hjemmesiden. Man kan bruge www.findditfrilufts-
liv.dk til at finde de lokale forenigner. 
 

https://www.nyborg.dk/da/OmKommunen/Aktuelle-horinger/Horing-vedr-politik-for-gron-omstilling
https://www.naturensdag.dk/
http://www.findditfriluftsliv.dk/
http://www.findditfriluftsliv.dk/
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Mødet sluttede kl 16.40 
 

Udkast til referat 11. juni 2020 Sanja Storm Tuxen 
Referat godkendt 23. juni 2020 



Bilag 2.1: Kommissorium for Regionskontaktudvalget  
 

Formål 
Regionskontaktudvalget følger og koordinerer det friluftspolitiske arbejde i de lokale friluftsråd, og drøfter 
sager, der både går på tværs af lokale friluftsråd og på tværs af det lokale, regionale og nationale niveau.  
Regionskontaktudvalget skaber kontakt og samarbejde mellem Friluftsrådets arbejde i de lokale friluftsråd, 
regionerne og Friluftsrådets bestyrelse. 
 
 

Arbejdsopgaver 
Regionskontaktudvalget skal styrke og fremme udviklingen af det lokale friluftspolitiske arbejde, herunder 

• Rådgive bestyrelsen og de lokale friluftsråd i forhold til aktuelle friluftspolitiske problemstillinger og 
indsatser  

• Indstille friluftspolitiske sager og emner til behandling i Friluftsrådets bestyrelse 

• Medvirke til at udvikle, understøtte, koordinere og evaluere indsatsområder og arbejdsmetoder for 
det lokale arbejde 

• Medvirke til at arrangere møder, workshops og seminarer for de lokale friluftsråd   

• Understøtte sekretariatets og Friluftsrådets bestyrelses betjening og støtte af de lokale friluftsråd. 

 
Medlemmer 
Der er op til ni medlemmer i Regionskontaktudvalget. Tre-fire medlemmer fra Friluftsrådets bestyrelse, 
samt de fem regionsformænd.  
 
Direktionen og relevante medarbejdere fra sekretariatet deltager i udvalgets møder.  
 
 

Møder 
Der afholdes møder efter behov, normalt 2-4 gange årligt.  
Der tages beslutningsreferater af møderne. 
 
 

Organisering 
Friluftsrådet bestyrelse udpeger formanden for Regionskontaktudvalget. Udvalgsformanden varetager 
kommunikationen mellem udvalg og bestyrelse.  
 
De fem regionsformænd udpeger næstformanden for udvalget. Hvert andet år tager regionsformændene 
stilling til, om der skal udvælges en ny næstformand. Udvalgsnæstformanden fungerer som stedfortræder i 
udvalgsformandens fravær.  
 
Friluftsrådets sekretariatet varetager sekretariatsfunktionen, herunder at udsende dagsorden og skrive 
referat.  
  



Bilag 5. 1. Oprydning af webpostkasser 
På baggrund af flere ønsker om at nedsætte mængden af indkomne e-mails til de lokale friluftsråds 

webpostkasser, har sekretariatet iværksat en oprydning. 

Oprydningen består af to faser:  

1. Undersøgelse af indkomne e-mails med det formål at sortere ud i indkomne sagstyper (er udført) 

2. Forsøgsordning hvor sekretariatet fungerer som grov-filter for indkomne sager, før de sendes 

videre til de lokale webpostkasser (tænkes igangsat sommeren 2020).  

Fase 1  

På baggrund af undersøgelsen af de indkomne e-mails til webpostkasserne, har sekretariatet udvalgt en 

række sagstyper, som Friluftsrådet ikke bør modtage, da de oftest ikke har væsentlige konsekvenser for 

friluftslivet. De listede sagstyper er:  

Friluftsrådet bør ikke modtage  

• Afgørelser om dispensation til oprensning af regnvandsbassiner  

• Afgørelser om udledningstilladelse fra renseanlæg  

• Husdyrsgodkendelser/husdyrsskift 

• Afgørelser om etablering af jordvarmeanlæg 

• Afgørelser om nedsivningstilladelser/ nedsivningsanlæg  

• Tilslutningstilladelser til kloak  

• Afgørelser om luftforurening. 

Estimat for hvor mange sager der vil blive sorteret fra ved at afskrive sagstypen ’bør-ikke’: ca. 10 % 

Fase 2  

Formålet med fase 2 er, at de lokale friluftsråd/kredse kun modtager e-mails, der kan være relevante og at 

antallet af e-mails hermed nedbringes.  

Sekretariatet vil fungere som ’grov-filter’ for indkomne e-mails til de lokale friluftsråd/kredses 

webpostkasser. Dette vil afprøves på forsøgsbasis såfremt Regionskontaktudvalget godkender præmissen 

for ordningen.   

Der bliver udarbejdet en screenigsvejledning, som sikrer at de relevante sager sendes til de lokale 
friluftsråd og at de ikke-relevante frasorteres.  

Vejledningen er et dynamisk værktøj, som løbende opdateres, særligt i forhold til Friluftsrådets strategi og 
mærkesager, samt øvrige samfundstendenser.  

Estimat for hvor mange e-mails der vil blive sorteret fra ved ordningen: ca. 30%, dog afhænger dette af 

hvilke og hvor mange sager, der kommer ind, hvilket kan variere meget fra lokalt friluftsråd til lokalt 

friluftsråd. 



Bilag 8.1: EU-LIFE-projekt Open Woods: Oversigt over skove 
19 af de 45 statslige skove udpeget til urørt skov/anden biodiversitetsskov er tildelt midler fra Open Woods-projektet til hegning/græsning. Der er 

sammenlagt 25 statslige og private skove, som er med i Open Woods Projektet. 

Jylland 

Nr.  Skov Forvaltningsplan Lokalt friluftsråd 

1 Rold Skov venter Himmerland-Aalborg 

2 Hald Venter LimfjordSyd 

3 Silkeborgskovene Venter Søhøjlandet 

4 Velling Skov Venter Søhøjlandet 

5 Tofte Skov (ejet af Aage V. Jensen Naturfond) Privat skov Himmerland-Aalborg 

6 Høstemark Skov (ejet af Aage V. Jensen Naturfond) Privat skov Himmerland-Aalborg 

7 Skindbjerglund Forvaltningsplan har været i høring i 2018 Himmerland-Aalborg 

8 Livø Forvaltningsplan har været i høring i 2018 Himmerland-Aalborg 

9 Staksrode Skov Forvaltningsplan har været i høring i 2018 Søhøjlandet 

10 Pamhule Skov Forvaltningsplan har været i høring i 2018 Sønderjylland Øst 

11 Gråsten Dyrehave Forvaltningsplan har været i høring i 2018 Sønderjylland Øst 

12 Augustenborg Skov Forvaltningsplan har været i høring i 2018 Sønderjylland Øst 

Fyn og øerne 

 Skov Forvaltningsplan Lokalt friluftsråd 

13 Æbelø (ejet af Aage V. Jensen Naturfond) Privat skov Fyn-Nord 

Sjælland 

 Skov Forvaltningsplan Lokalt friluftsråd 

14 Farumskove Venter Storkøbenhavn Nord 

15 Hellebæk/Teglstrup Hegn Venter Nordsjælland 

16 Gribskov Venter Nordsjælland 

17 Bognæs (privat skov) Privat skov Roskilde 

18 Bidstrupskovene Venter Roskilde 

19 Myrdeskov Venter Østsjælland 

20 Sorø Sønderskov (privat skov) Privat skov Sydvestsjælland 

21 Lekkende Dyrehave (privat skov) Privat skov Storstrøm 

22 Klinteskoven Venter Storstrøm 

23 Ulvshale Skov Venter Storstrøm 

Bornholm 

 Skov Forvaltningsplan Lokalt friluftsråd 

24 Almindingen Venter Bornholm 

25 Hammersholm/Slotslyngen Forvaltningsplan har været i høring i 2018 Bornholm 

 



 

   Scandiagade 13  DK-2450 København SV 
 Tel +45 33 79 00 79  

 fr@friluftsraadet.dk  www.friluftsraadet.dk 
 

 
 

Bilag 11. 1 – Beretninger fra de lokale friluftsråd 

Indhold 
Region Nordjylland .............................................................................................................................................. 1 

Vendsyssel ............................................................................................................................................................... 1 

Nordvest .................................................................................................................................................................. 1 

Himmerland-Aalborg ............................................................................................................................................... 1 

Region Midtjylland ............................................................................................................................................... 1 

Limfjord Syd............................................................................................................................................................. 2 

Østjylland ................................................................................................................................................................ 2 

Midtvestjylland ........................................................................................................................................................ 2 

Søhøjlandet ............................................................................................................................................................. 2 

Århusbugt ................................................................................................................................................................ 2 

Region Syddanmark ............................................................................................................................................. 2 

Trekantsområdet ..................................................................................................................................................... 2 

Sønderjylland ØST ................................................................................................................................................... 3 

Sydvestjylland .......................................................................................................................................................... 3 

Fyn-nord .................................................................................................................................................................. 4 

Sydfyn ...................................................................................................................................................................... 4 

Region Sjælland ................................................................................................................................................... 4 

Nordvestsjælland .................................................................................................................................................... 4 

Sydvestsjælland ....................................................................................................................................................... 4 

Østjylland ................................................................................................................................................................ 4 

Roskilde ................................................................................................................................................................... 5 

Storstrøm ................................................................................................................................................................ 5 

Region Hovedstaden ............................................................................................................................................ 5 

Nordsjælland ........................................................................................................................................................... 5 

Storkøbenhavn-Nord ............................................................................................................................................... 5 

Storkøbenhavn-Vest ................................................................................................................................................ 6 

København .............................................................................................................................................................. 7 

Bornholm ................................................................................................................................................................. 8 

 
 

  



 

Side 1  
 
 
 

 

Region Nordjylland 
Der er siden Corona nedlukningen afholdt et møde i Regionsudvalget ellers har alt været nedlukket. 
Regionsseminar 2020 udskydes til 2021, medmindre andet meldes ud.  
 

Vendsyssel  
Overgang til ny struktur 
Friluftsrådet i Vendsyssel.  Har afholdt deres første årsmøde med lige så få deltagere som tidligere. Der 
blev ikke udpeget kommunekontakt for Hjørring kommune. Det bliver nu løst ved at en tidligere ansat 
ved Hjørring kommunen forhåbentligt vil påtage sig opgaven og funktionen for kredsen. Næste møde 
afholdes udendørs den 4. juni.  

Nyt fra lokalrådet: Afholder bestyrelsesmøde udendørs den 4. juni. 

Vandråd: Thomas har bedt om at der blev holdt online-møder, hvilket blev afslået. Der afholdes møder 
igen i august. 

 

Nordvest 
Overgang til ny struktur 
Fik ikke afholdt kredsrepræsentantskabsmøde og vil derfor gerne afsøge mulighederne for at udskyde 
skiftet til 2022.  

Nyt fra kredsen: Der blev afholdt videomøde med kommunen i forbindelse med deres 
byudviklingsprojekt ”Projekt hovedbyer på forkant”. Mødet kom i stand som udløber at Jan Elsteds 
møde med borgmesteren i 2018, hvor kommunen udtrykte ønske om at indtænke friluftsliv i alle 
projekter, for at gavne sundheden blandt dets indbyggere. 

Himmerland-Aalborg 
Overgang til ny struktur 
Friluftsrådet for Himmerland-Aalborg nåede at afholde årsmødet, som blev afholdt i Toftehuset, ret 
velbesøgt og repræsentanter fra aktører, som ikke tidligere har deltaget. Der var kampvalg til 2 
kommunekoordinatorpladser. Ikke genvalgte medlemmer har tilbudt at deltage i temagrupper. Der blev 
etableret 2 temagrupper: 

i. Det blå friluftsliv – med 4 deltagere 
ii. Det ufaciliterede friluftsliv – 7 deltagere. 

Nyt fra lokalrådet: Der er planlagt møde den 10. juni for både ny og gammel bestyrelse. 

Region Midtjylland 
Alle kreds har ligget meget stille pga. Corona. 
Høringsperioder skal man være obs. på, da de ikke bliver udsat. Det ligger ikke stille. Forsigtighed med 
oprydning af webpostkasse (FR er en høringspart). Vi vil gerne modtage og selv rydde op. 
Har holdt Regionsmøde på Klostermølle d. 4. juni. Det var dejligt at se hinanden igen. 
Klostermølle skal måske sælges. Kan vi være med til at støtte, så der stadig kan være aktiviteter der. 
Kunne man tænke i Naturpark ? (Harrild Hede idé). 
Gudenå møder aflyst. 
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Limfjord Syd 
• Brugt meget tid på den nye struktur. 

• Årsmøde aflyst/udsat pga. manglende tilmelding. 

• Har sat ny dato 25/8, men kan være bange for at det bliver svært at få folk til at komme, da ef-
teråret bliver presset fra alle sider. 

• Har afholdt bestyrelsesmøde d. 12. maj. 

• Har mange Fredningsbesigtigelser for tiden 

 

Østjylland 
• Har haft Kreds rep.møde med 15 deltager. Alle genvalgt. Men ingen møder siden. Alt er udsat til 

efter sommerferien. 

• NP-Mols Bjerge har taget stilling til udbedring af strande/hav. Ingen fysisk møde 

 

Midtvestjylland 
• Havde brugt mange timer på at planlægge Årsmøde, men så blev Danmark lukket. Vil gerne ven-

te med årsmøde til 2021. Formand føler sig alene har ikke stor støtte fra kredsbestyrelsen. 

• Har haft et par henvendelser vedr. udlodningsmidler. 

• Skal deltage i et Divisionsrådsmøde hos DDS Lyng Division. 

• Alt ligger stille, savner FR. 

 

Søhøjlandet 
• Har afholdt årsmøde med 15 pers. Fik en dejlig suppe udendørs. Genvalg til alle. Men ikke haft 

møde siden, da alt er lukket. Næste møde 25/6. Jan har deltaget i et møde med Erhvervshavn og 
Lystbådehavn om adgang til Horsens Havn. 

• Forventer at holde sommermøde d. 21. august. 

• Vandrådsmøde Randers Fjord har kørt som et Team-møde ikke optimal. 

 

Århusbugt 
• Har ikke holdt årsmøde, ønsker at udskyde til 2021. 

• Århus laver Naturens Døgn udskudt til 2021. 

• Høring med Århus Havn, skal deltage i møde d. 20/8. 

• Jens Peter har været i TV med Adgangsveje Adgangsveje/Skræmmeskilte. 

• Mosgård Skov MTB er et problem. Der er ikke sti til dem. Hvis man går tur, skal man holde øje 
med dem. 

• Det er kedelig at offentlige steder bliver til private (salg). 

Region Syddanmark 

Trekantsområdet 
Vi skulle have haft årsmøde den 24/03 2020 i Erritsø Idrætscenter. Det blev som alle andre mødeaktivi-
teter aflyst. Til sidste regionsudvalgsmøde var der en redegørelse om det oplæg, vi ville forelægge på 
repræsentantskabsmødet. Redegørelsen indeholdt blandt andet: 
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Bestyrelsen: Der skal vælges en ny bestyrelse i 2021. Det vil sige, at de, der er på valg i år, kun vælges 
for et år. Fra 2021 skal der være en kommuneansvarlig for de 5 kommuner i kredsen og der skal være en 
formand. Desuden vil det være praktisk, om der vælges en sekretær, der samtidig kan være kredsens 
repræsentant i et par af de tunge udvalg, Hjortevildtgruppen og Skovrådet. (Her tænkes specielt på Jøn-
ne, der går vældigt godt ind i arbejdet, både som sekretær og i de 2 udvalg). Det er så heldigt, at vi i for-
vejen har bestyrelsesmedlemmer (og suppleanter), der hver især er tilknyttet kommunerne. Vi er over-
repræsenteret i Kolding kommune, men da der samtidig skal vælges en formand og en kommuneansvar-
lig for Vejen kommune, går tingene op. Endelig kan det jo tænkes, at repræsentantskabet i 2021 møder 
op med kandidater til nogle af posterne. 

Det nye repræsentantskab: I første omgang vil vi indkalde repræsentantskabet efter den gamle adresse-
liste. Men vi vil på mødet i 2020, (altså i år) gøre opmærksom på, at de fra 2021 ikke længere repræsen-
terer deres hovedorganisationer, men er lokalt forankrede i kredsen. Vi vil opfordre til at man finder nye 
grupperinger, der i dag ikke er repræsenteret, men som naturligt kunne indgå. Jeg meddelte samtidig 
bestyrelsen vil fortsætte, til valg kan finde sted. Hvornår vi får mulighed for at holde årsmøde, vil af-
hænge af udviklingen af COVID19. 
Vi har ikke holdt kredsbestyrelsesmøder. Der er jo ikke meget at mødes om, når alle eksterne mødeakti-
viteter er lukket ned. 
 

Sønderjylland ØST 
Der er ikke meget nyt at berette. Vi har ikke holdt årsmøde eller haft aktiviteter. Som vi tidligere har for-
talt, synes vi der skal gøres en indsats for at beskytte vores små naturområder. Det skrev vi i et brev til 
Friluftsrådets formand om og fik via vor konsulent et –syntes vi – arrogant svar. Vi skrev derpå det ved-
hæftede brev til formaden – og denne gang har han bekræftet at have modtaget det. Så må vi se hvad 
der sker. Inge Gillesberg har skrevet til Brugerrådet at revisionen af Driftsplanen er udsat til 2021. Den 
skulle have været i høring 2017. 

 

Sydvestjylland 
Forskningens dag i Nationalpark Vadehavet nåede at blive afholdt inden Corona nedlukningen. Det var 
en meget interessant og oplysende dag med rigtig mange deltagere. Det var især glædeligt at se, at 
mange af vores rådsmedlemmer deltog. 

Vandrådsarbejdet er blevet lidt lettere at gå til, efter at ministeren har udskudt fristen. Vi havde lavet en 
plan for at blive færdige til den først aftalte tid, men den var meget stram. Nu starter vi op igen sidst i 
juni, undgår at holde møde i sommerferien, og bliver færdige (forhåbentlig) i rimelig tid inden den nye 
deadline. 

I styregruppen for Naturstafetten var vi lige blevet færdige med det endelige program for dagen, da 
nedlukningen kom. Vi er nu gået i gang med det nye koncept, men tiden er jo knap. 
Torsdag den 4. juni blev Badepunktsflaget hejst i Varde Kommune. Der deltager kun 2 fra kommunen og 
ego. Så der er mange at holde tale for. Men vejrudsigten siger regn, så måske var der ikke kommet ret 
mange alligevel. 

Vi holder vores første bestyrelsesmøde den 8. juni med henblik på at tilrettelægge sidste halvår af 2020. 
Selvfølgelig med særligt fokus på afholdelse af årsmøde og en mulig kombination med sommertur. 
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Fyn-nord 
Ingen beretning  

 

Sydfyn 
Ingen beretning 
 

Region Sjælland 
Regionen har valgte at aflyse regionsseminar 2020.  

Nordvestsjælland 
Aktiviteter i Nordvestsjælland forår 2020 

• Naturpark Å-Mosen: Eva Nielsen er tovholder på Skellingsted Friluftsområde, som har fået 
vand, multtoilet og shelter og en aktiv følgegruppe. 

• Jyderup Campingplads ændres til Naturrum. Her har vi holdt bestyrelsesmøde for at besigtige 
området, da vi har sendt brev til Holbæk kommune med vores forslag om insektvolde. 

• DN vil rejse en fredningssag på Tempelkrogen, vi vil deltage i møderne. 

• Røsnæs cykelsti er næsten færdig. 

• Knud har været til møde om Musholm Laxs aktiviteter. 

• Indvinding af vand fra Tissø til industrien i Kalundborg vurderes. 

• Istidsruten venter på indvielsen af 280 km cykelsti.  

• Private skilte på offentlig strand i Havnsø meldt til Kalundborg Kommune 
 

Sydvestsjælland 
Aktiviteter i Sydvestsjælland forår 2020 
Kredsrepræsentantskabsmødet blev afholdt den 3. marts 2020 i Sorø. Naturvejleder og leder af Kongs-
kilde Naturcenter, Kirsten Blicher Friis fortalte om naturprojektet langs Susåen og Tystrup-Bavelse søer-
ne samt i øvrigt om de mange aktiviteter på naturcenteret. Projektet er støttet med 700.000 kr. fra ud-
lodningsmidlerne. Vi var i alt 15 deltagere. 

• For et fuldstændigt referat (med billeder) – se kredsens hjemmeside. 

• Hjemmesiden er vores ”ansigt” udadtil, og der er blandt andet oplysninger om spangen over 
Susåen, som blev etableret ved juletid, men afventer en officiel åbning og vores deltagelse i åb-
ningen af vinterbadernes sauna ved Sorø sø. 

• Ingen møder afholdt, men vi starter op igen den 2. juni. 
 

Østjylland 
Aktiviteter i Østsjælland forår 2020 

• Naturpark ved Ringsted er nu godkendt af Friluftsrådet. Der arbejdes nu på de mange lodsejer-
aftaler. 

• Naturrådmødet i Køge afholdt via Skype. 

• En frivillig gruppe arbejder med at etablere en naturpark i Tryggevælde Ådal. 

• Kredsrepræsentantskabsmødet d. 23.03 udsat til efteråret. 

• Kredsen deltager i referencegruppen vedr. monitorering (vurdering af tilstand) af Verdensarven 
Stevns Klint. 
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• Aktiviteter ved Camp Adventure (Bl.a. ved Skovtårnet) følges - videoovervågning og byggeri i el-
ler tæt på naturfredet område. 

• Sidste møde 19. feb. – næste møde 15. juni. 
 

Roskilde 
Aktiviteter i Roskilde forår 2020 
Vi er jo som mange andre blevet ramt af Corona restriktioner. Vores repræsentantskabsmøde er aflyst. 
Og vi har ikke afholdt bestyrelsesmøder den seneste periode. Vi har i årets løb diskuteret om der var 
nogle praktiske opgaver vi kunne kaste os over sammen med andre organisationer. Vi har brugt tid på at 
diskutere idéer. For nærværende er der tale om følgende: 

• Muldtoiletter 

• Sti i kanten af Kattinge Sø 

• Faciliteter ved Græsningslaug i Himmelev. 
 
Vi kunne herigennem komme i nærkontakt med andre interesserede og lave et stykke praktisk organisa-
torisk arbejde. 

Storstrøm 
Aktiviteter i Storstrøm forår 2020: Kredsen har ikke holdt møde siden januar. Dog har man fuldt de al-
mindelige sager i kommunerne. Kredsrepræsentantskabsmødet blev af lyst og gennemføres i efteråret. 

Region Hovedstaden 
Regionen har afgivet svar i maj vedr. regionens udviklingsplan i samarbejde med Friluftsrådet centralt. 
Desuden har vi medvirket til Friluftsrådets nyhedsbrev og åbne brev til de tre relevante borgmestre 
vedr. HOFORs udledning af spildevand i Øresund, som heldigvis er er udsat til efteråret. 

 

Nordsjælland  
Siden sidste REKU-møde har tiden været præget af Nationalparkarbejdet. Nationalparkplanen har været 
i offentlig høring i 12 uger til den 4. marts 2020. Kredsen har også fremsendt sit høringssvar. På bag-
grund af de indkomne høringssvar, har bestyrelsen besluttet, at planen ikke skal ud i en yderligere hø-
ringsfase. Den forventes at blive endeligt vedtaget på bestyrelsesmødet sidst i juni. Alle diverse møder i 
nationalparkregi og med Naturstyrelsen er foregået pr. video i den forgangne periode pga. COVID19. Der 
er holdt fællesmøde den 9.juni 2020 om nationalparkens nye store formidlingscenter, som skal være på 
Esrum Møllegaard og Esrum Kloster med begge bestyrelser. Vi følger tæt Naturstyrelsens arbejde og 
møder omkring urørt skov og biodiversitetskovene, som vi i Nordsjælland har mere 40 % af, af det sam-
lede areal i Danmark og dermed også i nationalparken. Naturstyrelsen Nordsjælland afventer tilbage-
meldinger fra centralt hold. 
Vi afholdt kredsrepræsentantskabsmøde den 4. marts 2020 med ny lokal struktur som hovedemne med 
valg efter de gamle regler. Der deltog 25 kredsrepræsentanter. Vi fik besat de 3 ledige pladser og sagde 
farvel til Bente Nielsen (DVL) og Ebbe Nielsen (Danmarks Jægerforbund), som begge har været med i 
mange år. 

 

Storkøbenhavn-Nord 
Frem til maj 2020 
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Takket være www.findditfriluftsliv.dk lykkedes det os at finde ca. 20 nye foreninger i forhold til de for-
eninger vi mailadresser på i forvejen. Derfor sendte vi indkaldelse ud til årsmødet d. 23. marts 2020. 
Samtidig sendte vi invitation ud til Regionsseminaret på Bornholm 25-26. april til de fem lokale frilufts-
råd. Få dage efter blev Danmark lukket ned og det samme gjorde ikke kun alle aktiviteter i Friluftsrådet, 
men også i samtlige arbejdsgrupper og temagrupper. 

Vi har besluttet at genoptage de lokale bestyrelsesmøder d. 8. juni, og vil her beslutte ny dato for års-
mødet, som vil blive afholdt efter sommerferien. 

Lidt af vores arbejde er blevet afholdt igennem virtuelle møder, men langt det meste har ligget stille. 
Vandrådene har arbejdet videre under disse særprægede forhold. I vandrådet for Roskilde Fjord og Ise-
fjorden, sneg en ny dagsorden sig ind idet Landbruget sidste år udførte en rapport om den kemiske til-
stand i vandløbene, og derfor har der været debat om hvorvidt der skulle laves forbedringer i kemisk 
belastede vandløb eller ej. I Vandråd for Øresund er der ikke tilsvarende komplikationer. Tidsfristerne 
for arbejdet betyder et stort pres her i slutspurten. Af verserende sager kan nævnes en genrejst fred-
ningssag for adgangen igennem Farumgård, hvor ejeren har låst portene, under henvisning til beskyttel-
se af privatlivets fred. Der skulle have været afholdt offentligt møde, men sagen er udskudt. 
 
Frem til februar 2020 
Desværre fratrådte et af vores nyvalgte bestyrelsesmedlemmer, Søren Rafn, i november måned, idet 
han havde fået nyt arbejde i Helsingør. Hermed fratrådte han også som kommunekontaktperson i Her-
lev Kommune. I forbindelse med bestyrelsens julemøde i december 2019 inviterede vi fratrådte besty-
relsesmedlemmer med til middagen. Anne Merete Palmgren fratrådte ved årsmødet, men var villig til at 
genindtræde i bestyrelsen frem til næste årsmøde 23. marts og genopstille der. Da hun er bosiddende i 
Gladsaxe Kommune, og tidligere sad i Det Grønne Råd, er hun derfor genindtrådt i Det Grønne Råd og 
som kommunekontaktperson for Gladsaxe Kommune. Rie Heitmann Janken er samtidig fratrådt som 
kommunekontaktperson i Gladsaxe og har overtaget Herlev efter Søren Rafn. Efter en del startbesvær er 
alle tre temagrupper kommet i gang. Senest gruppen om stier og adgang. Her har vi fået tilgang af en del 
personer fra foreningerne. Lige nu kæmper vi med at genopfriske alle foreningskontakterne – altså mo-
biliseringen – til næste årsmøde. Her vil vi anvende www.findditfriluftsliv.dk som vigtigste kilde. Det er 
et stort arbejde da mailadresserne ikke fremgår umiddelbart af hjemmesiderne. 

 

Storkøbenhavn-Vest 
Vores Natur: Det er kun i Hvidovre, som har arbejdet med Vores Natur. Der er flere arrangementer, 
som er blevet aflyst. Forventer at efterårsprogrammet gennemføres.  
 
Ny Struktur: Der arbejdes med at få kontaktinformationer på lokale foreninger og klubber. Vi kan finde 
mange navne på www.findditfriluftsliv.dk, men har ikke benyttet denne mulighed, da den var ukendt. 
Vi vil afholde status- og opfølgningsmøde umiddelbart efter sommerferien. Gunnar inviteres til at for-
tælle om deres erfaringer.   
 
Kommunikation til kredsrepræsentanterne: Nyheder fra Friluftsrådet sendes til kredsrepræsentanter. 
 
Projektstatus og kommuneaktiviteter 
Store Vejleå projektet: Der er afholdt møde med ISVM den 28. juni, hvor "Friluftsliv i St. Vejleådalen" 
blev præsenteret. Her blev omløbet samt økonomien herom diskuteret med politikerne for Albertslund, 
Ishøj, Vallensbæk og Høje Tåstrup kommune. St. Vejleå gruppen arbejder på at få projektet forankret i 

http://www.findditfriluftsliv.dk/
http://www.findditfriluftsliv.dk/
http://www.findditfriluftsliv.dk/
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en af de 4 kommuner, mhp. at kunne søge fondsmidler. Politikerne i ISVM åbnede op for muligheden at 
ligge denne i regi af ISVM. Politikerne er generelt positiv over for dette naturgenopretningsprojekt i 
omegnen af 10 mio kr. Vandkvaliteten er gennem årene blevet forbedret væsentligt i St. Vejleå, hvilket 
understøttes af at både isfugl, vandstær og bækørreder trives i St. Vejleå og St. Vejleådal. Der arbejdes 
på bedre formidling af kultur- og naturhistorie via Useeum, ligesom faciliteter præsenteres i Ud i natu-
ren og Friluftskortet. 

Ridesti: Der arbejdes på 3 ridestier. Den første er genåbning af gammel ridesti fra Kroppedal til Ege-
lundsparken (Der kan være problemer med kvægriste). Den anden går fra Roskildevej til det nye rekrea-
tive område Hyldager Bakker, og hvor der arbejdes med ny skiltning. Den tredje er et ønske om ridning 
ud til Strandparken.  

Børn i Naturen – Hvidovre Kommune: Der skal sikres, at vi får interessenter involveret – det gælder især 
lærerne og pædagogerne. Materiale og værktøjer fra Sekretariatet ønskes. Friluftsrådet centralt bør 
kunne komme med inspiration til projektet.  
 
Hyldager Bakker: Albertslund Motor Center skal have nyt center, da eksisterende center nedlægges. 
Hyldager Bakker overtager området. For at sikre mindre støj bliver gocards og crosser eldrevne. Kred-
sen har sammen med sekretariatet deltaget i dialogen om ny placering.  
 
Vallensbæk Kommune 

1. Nyt stiforløb fra Vallensbæk Strandvej til Vallensbæk havn. Del af lokalplan 105. 
2. Projekt om badeanstalt ved havnen – ligger pt. stille. Del af lokalplan 105. 
3. Udvidelse af Vallensbæk i form af en mindre opfyldning. Del af lokalplan 105. 
4. I styregruppen for ny svømmehal – vi er tæt på at antage et tilbud. 

Brøndby Kommune: Friluftsrådet deltager i Det lokale naturråd, hvor man arbejder med udpegning af 
områder, som skal være med i Grønt Danmarkskort. Dette kan resultere i det decideret Grønt Råds.  
Der er netop udpeget en afdelingschef for naturen, som har naturen som ansvarsområde.  

Høje Taastrup kommune: Der er afholdt skovhøring med 75 deltagere. Resultater er samlet i 6 anbefa-
linger, som nu indarbejdes i ny skov- og naturpolitik.  

Årsmøde: Årsmøde aflyst på grund af Corona. Ny endnu dato ikke fundet.  
 
Nye aktiviteter: I Høje Taastrup kommune er kommunens fritidskonsulent i samarbejde med kredsen i 
gang med at udarbejde en friluftspolitik. Kredsen involvering er sket ved henvendelse fra fritidskonsu-
lenten. Invitation er sendt ud til workshop den 20. juni. Høje Taastrup Kommune har endvidere udar-
bejdelse af en sundhedspolitik. Inspirationsmateriale fra Friluftsrådet bruges her. Kredsen er involveret 
i udvikling af Køge Bugt Strandpark. Møde med Strandparken er afholdt den 27. maj med inspiration til 
Strandparken. 

København 
Nyt fra perioden ultimo februar til ultimo maj 2020 
Seneste ordinære kredsbestyrelsesmøde i Friluftsrådet København inden Danmark lukkede ned, fandt 
sted 27. februar 2020, hvor kredsbestyrelsen bl.a. drøftede holdning til ny lokal struktur i Friluftsrådet. 
Mødereferatet kan læses på kredsens hjemmeside https://friluftsraadet.dk/koebenhavn. Det ordinære 
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kredsrepræsentantskabsmøde 2. april 2020, blev aflyst og er pt udskudt på ubestemt tid. Næste plan-
lagte, ordinære kredsbestyrelsesmøde er aftalt til fysisk afholdelse 27.08. 2020. 

Vi har i perioden primært afgivet høringssvar, henholdsvis udtrykt holdninger og/eller opbakninger 
til forskellige sager og henvendelser, håndteret via mails kredsbestyrelsesmedlemmerne imellem, og af 
gode grunde mest om henvendelser/høringer og stort set intet foretaget os om proaktive initiativer: 

Høringssager fra Fredningsnævnet for København 
1) Fredningsnævnet for Kbh om disp. til ny gang- og cykelbro over voldgraven på Vestvolden. 
2) Fredningsnævnet for Kbh om disp. til tryghedsskabende belysning på cykelsti langs en del af 

voldfoden på Vestvolden. 

Begge ansøgninger om dispensation fra gældende fredningsbestemmelser har vi anbefalet, dog med 
den bemærkning om stibelysningen, at denne bør begrænses til lavest mulige standerhøjde på ledelys af 
hensyn til at undgå gener for naboer og nattelivets fauna. 

Miljøredegørelse om etablering af kunstgræsbane på Bavnehøj 
Kbh’s kommune har sendt en Miljøredegørelse i høring om kunstgræsbane med tilhørende lysmaster i 
Bavnehøj. Området er afgrænset af etageboligbebyggelse og Vestre Kirkegård. Det er det sidste naturli-
ge, større grønne græsareal i karreen, der nu ændres til kunstgummi. Kredsbestyrelsen har tidligere 
været i dialog med den omgivende boligforenings afdelings-bestyrelse om støj og lysgener, og nu igen 
idet afdelingsbestyrelsen er bekymret for yderligere gener fra kunstlys og støj, når det absolut sidste 
naturlige græsareal i karreen overgår til ”fake grass”. Miljøredegørelsen anerkender, der er miljøpro-
blemer med kunstgræs, bl.a. med afslidning af mikroplast til omgivelserne, men foreslår, at problemet 
løses bl.a. ved regulering af brugernes adfærd !, ”- husk at vaske støvler og tøj !!! ”. 

Bornholm 
Vores kredsrepræsentantskabsmøde d. 12. marts, blev aflyst i sidste øjeblik grundet Corona. Det var ær-
gerligt, da vi havde fået Lea Wermelin til at være gæstetaler. Der er nu gået lang tid uden møder, men 
den 4. juni holder vi et bestyrelsesmøde bl.a. for at få sat en ny dato for kredsrepræsentantskabsmødet. 

Der er ikke sket det store i den sidste tid. Fredningsnævnet afholdt dog besigtigelse d. 22. april med start 
fra Ekkodalshuset. Der var ingen indsigelser til projektet, men kun anbefalinger. Også fra os i Friluftsrå-
det. Det bliver godt når stien langs Læsåen, hen til trappen op til Almindingen, bliver hævet på stolper. 
Det er nødvendigt for at kunne færdes der hele året. 

Naturstyrelsen har udpeget 3 skovområder med fri teltning. Det er på foranledning af Lea Wermelin. Det 
er: Blykobbe Plantage, Pedersker skov og Almindingen (mellem Bolsterbjerg og Åsedamsvej). Foruden 
det, er der Rø Plantage, hvor der har været fri teltning i nogle år. TV2 bragte et indslag med Søren Frise 
og os Friluftsrådet. Vi byder det velkommen og mener at der er behov, da der er overfyldt på de små 
teltpladser langs kysten om sommeren. Der er allerede set telte ved Blykobbe Plantage. 

Der er mange som vil til Bornholm for at dyrke outdoor aktiviteter. Vi er glade for gæster til øen, men 
der kan være en bekymring for nedslidning af naturen. DR Bornholm sendte et indslag for ikke så lang 
tid siden. Det er vigtigt at snakke om tingene, og det er der på Bornholm gjort meget med MTB-folket. 
Det virker til at gå godt, Naturstyrelsen er tilfreds, så lad os håbe at det bliver ved. 


